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0A1. Welkom en introductie. 
 
De voorzitter heet om 20.05 uur de gemeenteraad, het college en de gasten van vanavond van 
harte welkom bij deze raadsvergadering hier in Silvolde. 
Vanmiddag is al begonnen, zoals misschien niet iedereen op de tribune weet. Vanmiddag heeft de 
commissaris van de koningin de gemeente met een bezoek vereerd. Hij is in Terborg ontvangen en 
de hele middag is met hem een heel programma doorgemaakt. Dat is afgesloten met een 
raadsvergadering. Degenen die dat wilden zijn even naar huis geweest en nu wordt de draad weer 
opgepakt met de raadsvergadering van vanavond. 
Er is bericht van verhindering ontvangen van mevrouw Verwaaijen-Rosendaal en de heer Delioglu. 
Zoals in de agenda te lezen was, word begonnen met het nemen van afscheid, voordat officieel aan 
de vergadering wordt begonnen. 
Daarvoor wil hij de tekst voorlezen zoals gebruikelijk aan het begin van iedere raadsvergadering. 
 
0A2.  Ingekomen brief ontslagaanvraag raadslid G.J. Snelting. 
 
De voorzitter zegt dat vanavond afscheid wordt genomen van een van de leden van de raad, de 
heer Gert Jan Snelting. Om hem toe te spreken namens de raad geeft hij het woord aan de heer Van 
de Wardt. 
 
De heer Van de Wardt zegt dat Gert Jan wel eens heeft aangegeven dat er geen spektakel van 
gemaakt moest worden, omdat het niet bij hem past om zoveel woorden te ontvangen. Maar spreker 
vindt het toch goed om op een manier als deze van hem afscheid te nemen. Een aantal maanden 
geleden kwam spreker bij hem en hij zei dat hij keuzes moest maken door privésituaties en dat hij 
moest stoppen met het raadswerk. Dat vindt spreker jammer, dat vindt ook de raad jammer, omdat 
altijd gehoopt wordt dat mensen hun termijn volmaken. Dat stoppen heeft soms een reden, in dit 
geval ook een reden die wat minder plezierig is voor hem.  
Toen Gert Jan dit aangaf, kwam spreker ook een beetje bij zichzelf te rade en hij besefte dat het toch 
best een hele klus is, dat raadswerk. Je hebt je gezin, je werk, daarnaast het raadslidmaatschap en 
je werkt er rond om heen. Dan moet je af en toe wel eens keuzes maken en dan worden die keuzes 
soms wel eens voor je gemaakt. Het is ook af en toe weer goed om na te denken als je zelf in zo’n 
situatie terecht komt of als je met elkaar dit soort dingen deelt. Dat je denkt hoe het nu ook weer 
precies zit en hoe je met je tijd moet omgaan.  
Gert Jan was er wel eens niet, maar meestal was hij dan ook ver weg. Hij heeft een eigen zaak en 
dan was hij meestal in de “zandbak”, ergens in het Midden-Oosten. Hij was dan hevig in de weer met 
voertuigen. Hij heeft ook een bedrijf dat de afgelopen jaren enorm gegroeid is en dat was een 
belangrijke tijdsbesteding.  
Een maand geleden heeft de raad een heel leuk kwartet gekregen waarop hij staat als “Mieterse 
Mechelenaar”. De raad is in ieder geval blij dat Gert Jan vereeuwigd is. Een heel illuster kwartet, want 
daar staan Bennie Siemes, Herman Hunting en Hans Alberse ook bij. Dus spreker denkt dat hij daar 
in een goed kwartet zit. De heer Van de Wardt hoopt dat, als in de toekomst dat kwartet nog eens 
gespeeld wordt, weer aan hem gedacht wordt.  
Spreker denkt dat hij namens de hele raad mag zeggen dat de afgelopen jaren altijd op een 
plezierige manier met Gert Jan samengewerkt is. Dat hij altijd zijn eigen inbreng had. Hij had niet veel 
dingen waarvan door hem gezegd werd dat het zus of zo moest. Gert Jan was recht door zee en gaf 
ook duidelijk aan hoe het moest gebeuren. Waarschijnlijk is dat ook de manier waarop hij dat in zijn 
werk doet, op een zakelijke wijze. De raad wil Gert Jan danken voor de afgelopen tijd en de inzet 
getoond als raadslid en als volksvertegenwoordiger. Want daarin heeft hij een bijzondere rol gehad. 
Want zeker in een kern als Mechelen word je heel goed gekend als volksvertegenwoordiger en daar 
heeft hij altijd een goede rol gehad. Als raadslid moet ieder zich realiseren dat hij ook als 
volksvertegenwoordiger hier aanwezig is. 
Spreker wenst hem namens de raad alle goeds toe. Het is wat dubbel omdat de heer Van de Wardt 
weet dat er op dit moment ook andere situaties zijn die hem erg bezighouden. Ook in dat opzicht veel 
geluk, voorspoed, maar ook zorg. Spreker bedankt hem en wenst dat het hem goed gaat, maar er 
zijn nog dingen die gebeuren moeten. Spreker hoopt hem nog op een of andere manier terug te zien 
en dat hij betrokken blijft bij de politiek, want volgens hem heeft hij wel iets met politiek.  
 
De Voorzitter zegt dat het jammer is dat Gert Jan, zoals hij nu maar even informeel zegt, afscheid 
neemt. Hij is een vertegenwoordiger vanuit het bedrijfsleven. Daar zijn er in de politiek in Nederland 
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niet zo heel veel van. Mensen in het bedrijfsleven hebben niet altijd de tijd, de interesse of het geduld 
om onderdeel uit te maken van een gemeentebestuur, of van een provinciaal bestuur of Tweede 
Kamer. Hij heeft dat wel gedaan en hij heeft op zijn manier zijn inbreng gehad en spreker wil hem 
namens de gemeenteraad en zeker namens de drie andere Mieterse Mechelenaren heel hartelijk 
bedanken. 
 
De heer Snelting zegt dat hij dit werk altijd graag gedaan heeft en hij wil de burgers via deze weg 
dan ook enorm danken voor het vertrouwen dat zij hem gegeven hebben. Hij dankt Peter van de 
Wardt en de burgemeester voor de mooie woorden. Spreker wenst de raad heel veel succes met het 
verwezenlijken van de ambitieuze projecten en hij zou willen zeggen: “let op de portemonnaie, 
hartelijk dank en succes”. 
  
0B/C Toelating raadslid en voordracht fractieassistent. 
 
De voorzitter zegt dat de raad ook gelijk de plaats in gaat vullen die Gert Jan Snelting achterlaat. 
Daarvoor is een kandidaat. Dat is de heer Berentschot, ook vertegenwoordiger vanuit het CDA. Van 
hem worden zo dadelijk de geloofsbrieven onderzocht om te kijken of er tegenstrijdige belangen zijn 
tussen de functies die hij uitoefent en het uitoefenen van het lidmaatschap van deze gemeenteraad. 
Daarnaast is er ook een vacature bij de fractie van Lokaal Belang, een fractieassistent. Daarvoor is 
ook een kandidaat en dat is mevrouw Siner-Sir. Maar voordat dit gebeurt, moeten eerst door een 
commissie de geloofsbrieven onderzocht worden. Daar is nooit vooroverleg over. Hij vraagt wie de 
commissie willen vormen. 
De heer Wildebeest, de heer Rutjes en de heer Teunissen geven zich op. Spreker vraagt hen zich 
gedrieën terug te trekken met de griffier om de geloofsbrieven te bekijken en daarna verslag te doen. 
 
De heer Rutjes zegt dat hij tot voorzitter gebombardeerd is. De commissie heeft alles nagekeken, 
alsof er een handtekening onder moest. Maar alles is voor akkoord gevonden. Dus welkom bij de 
raad en welkom als fractieassistent. 
 
De voorzitter verzoekt de heer Berentschot en mevrouw Siner naar voren te komen voor de 
beëdiging of de gelofte. 
Na het afleggen van de belofte en de eed feliciteert hij beiden en overhandigt bloemen, evenals de 
betreffende fractieleider. 
Hij constateert dan dat de vacatures weer ingevuld en feliciteert ook de families met de benoemingen 
en hoopt dat zij bijdragen aan het functioneren van deze twee personen. 
Hij wil nog iemand voorstellen. Zoals bekend heeft Bert Jolink een andere functie gekregen binnen 
het gemeentehuis. In zijn plaats is in ieder geval tijdelijk benoemd Marco Looman. Hij heet hem van 
harte welkom en zegt dat hij in ieder geval een aantal maanden deze plaats gaat bezetten. Als er als 
raad een besluit genomen is over de invulling van de griffie zal ook duidelijk zij hoe de toekomst er uit 
ziet. In ieder geval gaat hij tijdelijk deze plek invullen. Hij wenst hem welkom en veel succes. 
 
1. Opening. 
 
De voorzitter meldt dat op de tafels een brochure over de N 18 ligt. Deze brochure is gisteren in de 
informatiebijeenkomst in De Radstake toegelicht. Zo is ieder weer bij wat betreft de laatste 
ontwikkelingen op dit terrein.  
Hij meldt dat er een inspreker is die wil inspreken over het parkeerfonds en dat voor het 
vragenhalfuur de heer Menke zich aangemeld heeft.  
 
2. Spreekrecht burgers. 
 
De voorzitter zegt dat de heer Gielink heeft zich gemeld. Hij nodigt hem uit naar voren te komen en 
om hier tijdelijk aan de raadstafel plaats te nemen.  
Hij vraagt of het gaat lukken in vijf minuten. 
 
De heer Gielink zal zijn best doen. Hij wil namens de Varsseveldse Ondernemers Vereniging (VOV), 
graag de volgende zienswijze naar voren te brengen. 
Naar aanleiding van de openbare bekendmaking kunnen vanaf 2 juli 2008 tot en met 13 augustus 
2008 het principebesluit de dato 25 oktober 2007 van uw raad en de daarop betrekking hebbende 
stukken worden ingezien. Zoals blijkt uit de publicatie kunnen zienswijzen bij het college van B en W 
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worden ingediend. 
Het betreft hier een principebesluit van uw raad, terwijl ook het parkeerreglement volgens het slot van 
het concept door uw raad wordt vastgesteld. Zowel de budgettaire als verordende bevoegdheden 
liggen volgens de gemeentewet bij uw raad. Gelet daarop acht de VOV gronden aanwezig om haar 
zienswijze bij uw raad naar voren te brengen. 
De VOV acht het van groot belang dat het centrum van Varsseveld in de toekomst voorzien is en blijft 
van voldoende parkeergelegenheid. Een nieuw project moet niet alleen theoretisch voldoen aan de 
eisen van voldoende parkeergelegenheid en niet alleen door middel van een overeenkomst met de 
gemeente voorzien in een parkeerbehoefte die het project zelf creëert. Bij alle nieuwe projecten die 
een verhoging van de parkeerdruk betekenen moet telkens weer concreet de garantie bestaan dat 
door middel van werkelijke parkeerplaatsen aan de verhoogde parkeervraag kan worden voldaan. 
Het belang dat de ondernemers van de VOV hebben bij goede parkeervoorzieningen en een goede 
verkeersdoorstroming zal overigens niet verschillen van het algemeen belang van de inwoners en 
ondernemers die geen lid zijn van de VOV.  
Een kunstmatig alternatief zal niet voorkomen dat Varsseveld dichtslibt door een tekort aan 
parkeerplaatsen.  
Hetzelfde geldt voor het storten van gelden in een fonds zonder dat er voldoende waarborgen zijn dat 
binnen afzienbare tijd de benodigde parkeerplaatsen daadwerkelijk gerealiseerd zullen worden. 
In het conceptparkeerreglement worden een aantal bedragen genoemd. Het is echter onduidelijk hoe 
bepaald wordt of een ontwikkelaar moet betalen voor een parkeerplaats op maaiveldniveau of voor 
een gebouwde voorziening. Het reglement regelt in principe parkeerplaatsen die nog niet 
gerealiseerd zijn en waarvoor een bijdrage wordt betaald. Zonder dat duidelijk is wat in de toekomst 
daadwerkelijk gerealiseerd wordt. Het is dus ook niet duidelijk waaraan moet worden bijgedragen. In 
de praktijk van het conceptparkeerreglement zal het telkens gaan om het verschil tussen de 
bedragen van € 8.500 en € 25.000 per parkeerplaats waarover onduidelijkheid is. 
Het parkeerreglement biedt, zoals eerder vermeld, geen enkele garantie dat in Varsseveld voldoende 
parkeermogelijkheden zijn of zullen komen en dat de doorstroming gewaarborgd is. Het regelt slechts 
een storting van een bijdrage in een fonds. 
Door de VOV wordt voorzien dat door het verlenen van vergunningen voor projecten die niet in hun 
eigen parkeerbehoefte voorzien dat het tekort aan parkeerplaatsen in Varsseveld dramatisch zal 
toenemen met als enig doekje voor het bloeden: geld dat in een fonds wordt gestort. 
Doordat er ook in het reglement is bepaald dat de gemeente binnen 10 jaar de parkeerplaatsen zal 
aanleggen is het zeker niet ondenkbaar dat een nieuw project tien jaar lang parkeeroverlast kan 
veroorzaken zonder dat de ontwikkelaar nog iets kan worden verweten. Deze heeft immers door geld 
te storten in het parkeerfonds de verplichting om te voorzien in de eigen parkeerbehoefte afgekocht 
en overgedragen aan de gemeente. 
Tevens is in dit reglement vastgesteld dat de gemeente zich verplicht om de te realiseren 
parkeerplaatsen aan te leggen binnen een straal van 500 meter en indien mogelijk, zo dicht mogelijk 
bij het gerealiseerde of te realiseren project als middelpunt. 
Kijkend naar het karakter van de kern van Varsseveld is de VOV van mening dat de straal van 500 
meter veel te groot is. Het winkelend publiek bezoekt Varsseveld mede vanwege de korte 
loopafstanden. Daarbij gaat het dus niet enkel om de afstanden tussen de verschillende winkels 
onderling, maar juist ook om de afstand tussen de winkels en de plaats waar de bezoeker zijn of haar 
auto parkeert. Door de parkeerplaatsen in voorkomende gevallen pas 500 meter verder en misschien 
zelfs 500 meter buiten het centrum aan te leggen gaat het voordeel verloren. Dit zal er toe leiden dat 
bezoekers toch zullen proberen zo dicht mogelijk bij hun bestemming in het centrum te parkeren wat 
een verdere verhoging van verkeersdruk voor het centrum zal gaan betekenen. 
In de tijd van de gemeente Wisch zijn er ten tijde van de uitbreiding van het gemeentehuis voor de 
daarbij ontstane parkeerbehoefte parkeerplaatsen aangelegd achter de Van Pallandthal. Het is 
algemeen bekend dat de doelgroep waarvoor deze parkeerplaatsen waren aangelegd hier niet of 
nauwelijks gebruik van maakte, maar parkeerde in de nabijheid van het gemeentehuis. 
Mede hierdoor kan worden geconcludeerd dat er vooral gebruik gemaakt wordt van parkeerplaatsen 
dichtbij de bestemming en als deze in aantallen zullen afnemen of niet toereikend zijn voor de 
behoefte zal Varsseveld voor consumenten onaantrekkelijk worden. 
De VOV is bang dat met de voorgestelde regeling de weg vrij is voor belastende projecten en 
ontwikkelingen. Ondanks het doel van de regeling, het realiseren van voldoende parkeerplaatsen, 
biedt zij geen garantie dat er in Varsseveld voldoende parkeerplaatsen zijn voor inwoners en 
bezoekers. Ook de doorstroming van het verkeer zal daar ernstig hinder van ondervinden. 
Tevens wil de VOV aangeven dat de term pilot in context tot het instellen van het parkeerfonds 
verkeerd gekozen is. Een pilot wekt de suggestie dat er iets geprobeerd wordt en waarop later kan 
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worden bijgestuurd. Echter in dit geval zijn de gerealiseerde projecten die mogelijk waren door 
gebruik te maken van dit parkeerfonds onomkeerbaar. Ook wenst de VOV nog een opmerking te 
maken over de alinea die is opgenomen in het raadsvoorstel, waarin wordt aangegeven dat in het 
kader van het centrumplan er structureel overleg plaatsvindt met de VOV over het centrumplan. Dit 
overleg betreft alleen het centrumplan. Hierbij is nooit gesproken over het parkeerfonds. Het bestuur 
van de VOV heeft ook altijd in periodiek overleg over het parkeerfonds gezegd dat dit geen oplossing 
is, maar symptoombestrijding. 
Gezien alle grote vraagtekens die door de VOV bij de effectiviteit van de regeling worden gezet, 
willen de leden van de VOV er bij de raad op aandringen om niet zonder nader onderzoek naar de 
gevolgen en/ of effecten van het instellen van het parkeerfonds akkoord te gaan. 
Tot slot wil de VOV benadrukken een groot voorstander te zijn van ontwikkelingen in het centrum in 
Varsseveld, waarbij de lusten en lasten op korte èn lange termijn evenredig zijn verdeeld. Dit herkent 
de VOV niet in het voorgestelde parkeerfonds. 
Graag zou de VOV zien dat bij het zoeken naar de oplossing van de parkeerdruk de mogelijkheid 
wordt bekeken van het invoeren van een blauwe zone in het centrum. 
 
De voorzitter vraagt of er nog vragen uit de raad zijn. 
 
De heer Finkelflügel zegt dat dit stuk ook in de commissie behandeld is. Toen waren er geen 
insprekers. Hij vraagt of de heer Gielink aan het denken gegaan is na die commissievergadering. 
Want hij meende dat de heer Gielink wel aanwezig was op die avond. Waarom spreekt hij nu in en 
toen niet? 
 
De heer Gielink was inderdaad aanwezig. Hij heeft niet ingesproken omdat hij toevallig aanwezig 
was op die commissievergadering en niet zo zeer voor het instellen van het parkeerfonds. Hij werd 
zich er daar wel van bewust dat, als de VOV er nog iets over wilde roepen, er dan haast gemaakt 
moest worden. 
 
De heer Rutjes zegt dat, als hij de laatste woorden van de heer Gielink goed begrijpt, deze pleit voor 
een blauwe zone. Hij herinnert zich uit de Wische tijd dat er toen een voorstel voor een blauwe zone 
in de raad is geweest. Juist de Varsseveldse middenstand heeft daar toen fel tegen geageerd en 
gezegd dat dit beslist niet moest gebeuren. Is dit voortschrijdend inzicht? Kan de heer Gielink 
duidelijk maken waarom hij nu voor een blauwe zone is? 
 
De heer Gielink zegt dat het duidelijk is dat er niet voldoende parkeerplaatsen zijn. Er moet optimaal 
omgegaan worden met de aanwezige parkeerplaatsen. Hij denkt dat een aantal ondernemers in het 
verleden geageerd hebben. Als hij goed geïnformeerd is waren het voornamelijk ouderenbonden en 
activiteiten die vanuit De Borg plaatsvonden. Het is niet zo zeer de middenstand die daar op de rem 
gestaan heeft. Hij denkt zelfs dat het om één ondernemer ging, die zelf veel parkeergelegenheid 
heeft en die andere beren op de weg zag. 
 
De voorzitter constateert dat er geen andere vragen zijn en dankt de heer Gielink voor zijn bijdrage. 
Bij punt 7 wordt teruggekomen op de behandeling van dit onderwerp. 
 
3. Vaststelling van de agenda. 
 
De voorzitter zegt dat, zoals bekend is, voor een nieuw systeem gekozen is voor de vaststelling van 
de agenda, met hamerstukken en bespreekstukken. Hij wil weten of de raad het eens is met de 
hamertjes die nu bij verschillende punten zijn opgevoerd of dat de raad daar nog anders mee om wil 
gaan. 
 
De heer Finkenflügel zegt dat in het presidium de agendapunten 18 en 19 besproken zijn. In de 
commissie is gezegd dat het hamerstukken zijn. In het presidium is er over gediscussieerd en de 
hamertjes zijn nu verdwenen. Hij heeft van de commissie een signaal gekregen, dat als daar iets 
afgesproken wordt, de commissie dit ook wil volhouden. 
 
De voorzitter vraagt wat zijn voorstel is ten aanzien van de agenda. 
 
De heer Finkenflügel zegt dat punt 18 en 19 als hamerstukken behandeld moeten worden. 
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De voorzitter zegt dat de agenda ingekort is ten opzichte van de vorige. Dit betekent, als hij de 
griffier goed begrijpt, dat punt 12, Beleidskader Welzijn en punt 13, Beleidskader Integratie volgens 
voorstel van de commissie als hamerstuk behandeld moeten worden. Ter toelichting geeft hij het 
woord aan de griffier. 
 
De griffier, de heer Van Urk wil het misverstand over de nummering opheffen. In de verzamelbundel 
is het nummer 18 en 19. Hier ligt een agenda op tafel waar alle commissievergaderingen zijn 
uitgezuiverd voor het publiek. Daar is het 12 en 13. Er ligt voor het publiek als service een speciale 
agenda. 
 
De heer Siemes vraagt waar die agenda ligt. 
 
De heer Van Urk antwoordt dat deze op de tribune ligt, 
 
De heer Finkenflügel zegt die agenda niet te kennen. Dus gaat hij van de bekende agenda uit. 
 
De heer Van Urk verontschuldigt zich hiervoor, maar legt nog eens uit dat in de agenda voor het 
publiek alle punten die vanavond niet aan de orde komen niet vermeld staan. 
 
De heer Siemes merkt op dat de raad de verzamelagenda heeft. De agendapunten zijn ook conform 
de verzamelagenda genummerd. Dus stelt hij voor om ook deze agenda te blijven hanteren en niet 
de bijgestelde of opgeschoonde agenda. Anders blijft nog met verschillende agenda’s gewerkt 
worden. 
 
De heer Menke heeft nog een inhoudelijke opmerking naar aanleiding van het voorstel van de heer 
Finkenflügel. Uiteraard worden de beslissingen in de commissie gerespecteerd. In het presidium 
werd gezegd dat dit beleidsstukken waren en dat het goed was om de partijpolitieke accenten te 
horen in de raad. Dat zou meegenomen worden naar de fracties. Om er nu nog alsnog een 
hamerstuk van te maken is jammer van de kwaliteit van de inbreng van anderen. Hij stelt voor het 
toch te bespreken. 
 
De voorzitter constateert dat er twee voorstellen zijn. Hij vraagt of er nog andere meningen zijn.  
 
De heer Van de Wardt kan de heer Menke volgen en denkt dat het ook recht doet aan de mensen 
die het voorbereid hebben. 
 
De voorzitter constateert dat er een meerderheid is om deze punten te behandelen, zoals in de 
agenda staat. 
 
De heer Finkenflügel begrijpt de argumenten om recht te doen. Maar hij hecht ook wel waarde om 
recht te doen aan de commissie. Hij vindt dat hier met elkaar wel duidelijkheid over geschapen moet 
worden. Als er aanleiding toe is om op dat eerdere besluit terug te komen, dan vindt hij dat op zijn 
minst degenen die het in de commissie behandeld hebben dit met elkaar moeten kortsluiten. Want nu 
zegt de een dat hij er wel mee kan leven en de ander heeft zich voorbereid. Hij vindt dit wel een punt 
van orde. 
 
De voorzitter zegt dat dit de eerste keer is dat dit zo gebeurd. Er moet even gezocht worden hoe 
hier het beste mee omgegaan kan worden. Uiteindelijk bepaalt de raad zelf haar eigen agenda. Een 
commissie kan een advies geven, maar uiteindelijk bepaalt de raad hier in meerderheid hoe de 
agenda opgesteld wordt. 
 
De heer Finkenflügel trekt dan de conclusie dat de hamerstukken afgeschaft moeten worden. 
 
De voorzitter vraagt hoe hij deze conclusie trekt. 
 
De heer Finkenflügel zegt dat als er zo simpel over heen gestapt wordt, dan kunnen in de 
commissie de stukken ook alleen behandeld worden en de stukken zonder oormerking van hamer- of 
behandelstuk naar de raad doorgezonden worden. 
 
De voorzitter zegt dat de commissie er best iets van kan vinden, maar dat wil niet zeggen dat de 
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raad dit dus moet overnemen. Hij denkt dat het in die volgorde besproken kan worden. Hij stelt voor 
hier ervaring mee op te doen. Hij concludeert dat het Beleidskader Welzijn en het Beleidskader 
Integratie als bespreekstuk worden opgenomen en vraagt of er nog andere opmerkingen over de 
agenda zijn. 
 
Mevrouw Hofs merkt op dat punt 22, intrekken klachtenregeling ook een hamerstuk zou zijn. 
 
De voorzitter vraagt of zij het ook als zodanig wil behandelen. Het blijkt dat mevrouw Hofs en 
vervolgens ook de raad akkoord zijn om dit punt als hamerstuk te behandelen. 
 
4. Notulen van de openbare vergaderingen van 26 juni en 9 juli 2008. 
 
De voorzitter meldt dat er van de heer Rutjes een aanpassing is van de tekst over hondenbelasting 
in de notulen van 9 juli. Hij vraagt de heer Van Urk de wijziging voor te lezen. 
Het gaat om de tekst op pagina 41. De heer Rutjes wil graag een precisering van zijn woorden over 
de hondenbelasting. Hij nuanceert waarom hij het jammer vindt dat de motie niet gezamenlijk is 
ingediend, zoals destijds is gebeurd door Lokaal Belang. Door het ontbreken van politieke wil binnen 
zijn fractie heeft hij dat niet op die manier kunnen doen. De wijziging is: “De gedachtekronkel in de 
raad en binnen zijn fractie is als volgt: moet deze beperkte groep het gat in de begroting vullen door 
het geld in de algemene middelen te stoppen of moet het bedrag door de hele bevolking opgebracht 
worden”. 
Vervolgens vraagt de voorzitter of de raad met deze wijziging akkoord gaat.  
De raad gaat akkoord met het vaststellen van de notulen van 26 juni en 9 juli. 
 
5. Voorbereidingsbesluit centrum Ulft. 
  
De voorzitter constateert instemming van de raad.  
 
 
6. Procedureverordening voor advisering tegemoetkoming in planschade. 
 
De voorzitter constateert instemming van de raad.  
 
 
7. Instellen parkeerfonds en vaststellen parkeerreglement. 
 
De voorzitter vraagt wie het woord wil voeren. 
 
De heer Sluiter zegt dat dit stuk uitgebreid in de commissie aan de orde geweest in de commissie.  
Er staan een aantal uitgangspunten en hij hecht er aan punt 6, dus het centrum van Varsseveld, als 
pilot te zien. Het is een nieuw fenomeen. Hij denkt dat het zinvol is om dit op te pakken en het centrum 
van Varsseveld als pilot te gaan gebruiken. De heer Gielink heeft zojuist terecht een aantal 
opmerkingen gemaakt. Een deel van deze opmerkingen zijn ook door deze en gene in de commissie 
gemaakt. Als het uitvoeringsplan bekeken wordt en je ziet daar de aantekening van contact met 
belangenverenigingen en wijkraad en vervolgens de evaluatie en verantwoording met verwijzing naar 
het parkeeronderzoek in 2009, dan denkt hij dat er voldoende redenen zijn om hier de goedkeuring 
aan te geven. Want er zijn momenten waarop ingesproken en bijgestuurd kan worden. Hij zou één 
ding willen meegeven. Je moet ergens een keer aan beginnen. De flexibiliteit moet er zijn als er 
situaties komen die anders ingeschat waren, dat je er dan op terugkomt en snel ingrijpt. Dus nogmaals 
aandacht voor de pilotfunctie. 
 
De heer Siemes zegt dat in de commissie al heel veel argumenten over tafel zijn gegaan. Om kort te 
gaan, de Partij van de Arbeid is voorstander van het instellen van zo’n parkeerfonds. Want in feite 
betaalt de aspirant-bouwer een bedrag per te compenseren parkeerplaats en de gemeente draagt 
zorg voor de realisatie hiervan. Varsseveld is een polit en dat wil niet zeggen dat dit een pilot is in de 
zin van dat het wel of niet meer gedaan wordt. Hij heeft begrepen dat Varsseveld een pilot is omdat dit 
de eerste kern is en het later in de andere kernen een vervolg zal krijgen. Het gaat natuurlijk vooral om 
het centrum. Voor de PvdA is het vanzelfsprekend dat bij het gemeentelijke parkeerbeleid, dat nog 
vastgesteld moet worden, het publieke belang de voorrang verdient en niet allerlei sectorale belangen. 
Juist in Varsseveld wordt al een hele tijd gestoeid over het plein dat daar moet komen. Hij kan zich 
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niet voorstellen dat dit pleintje helemaal vol gezet gaat worden met auto’s. Want vanuit de insteek dat 
daar een mooi plein moet komen is dat ontwikkeld en niet vanuit de insteek dat daar een 
parkeergelegenheid moet komen. Hij verzoekt B en W daar heel wijs in te handelen. 
De heer Gielink sprak over het instellen van een blauwe zone. Vanmiddag was hij bij de bijeenkomst 
met de commissaris. Bij het parkeren van zijn auto in de Hoofdstraat in Terborg zag hij voor het eerst 
dat daar een blauwe zone was ingesteld, waar je maximaal twee uur mag parkeren. Hij kan zich 
voorstellen dat bijvoorbeeld het winkelpersoneel van Varsseveld voor de winkel wil parkeren. Dan 
staat zo’n auto daar de hele dag. Als je daar een blauwe zone instelt wordt dat probleem voorkomen, 
omdat het winkelpersoneel dan ietsje verder van de kern moet parkeren. In die zin zou het waard zijn 
dit voorstel van de heer Gielink eens te overwegen in Varsseveld. In die zin gaat zijn fractie akkoord 
met het instellen van zo’n parkeerfonds. 
 
Mevrouw Hofs dankt de heer Gielink voor zijn inspraak. De fractie zal er haar voordeel mee doen. 
Parkeerbeleid is belangrijk. Samen met parkeeronderzoeken dient de gemeente met plaatselijke 
partijen te zorgen voor goede plaatselijke parkeervoorzieningen. Om een en ander te realiseren is er 
de mogelijkheid om een parkeerfonds in te stellen. Dit geeft mogelijkheden te realiseren. Per kern kan 
dan voor goede voorzieningen worden gezorgd. Het parkeerfonds wordt per plaats geregeld. Dus 
gelden die in Varsseveld opgehaald, worden ook weer in Varsseveld besteed om parkeerplaatsen aan 
te leggen. Straks komt zij nog terug op de blauwe zone. Deze kan deel uitmaken van het 
parkeerbeleid. Er zijn verschillende uitvoeringsvormen. Samen met ondernemers zou bekeken moeten 
worden welke vorm je kiest voor welke plaats. Het instellen van een parkeerfonds om 
nieuwbouwprojecten niet te frustreren, maar ook het parkeren in het centrum mogelijk te blijven maken 
kan een goede oplossing zijn. Via dit parkeerfonds zorgt de gemeente er voor om op betrekkelijk korte 
afstand van bouwprojecten parkeerplaatsen aan te leggen. In dit voorstel wordt gesproken over 500 
meter. De heer Gielink gaf al aan dat 500 meter heel ver is. Dat zul je ook per plaats moeten bekijken. 
Het kan wel zijn dat voor Varsseveld 200 meter moet zijn en voor andere kleine plaatsen kun je 
misschien met 50 meter al goed uit de voeten. Misschien kan de wethouder daar nog op in gaan. Haar 
fractie vindt dat die afstand per plaats bekeken moet worden. Ook wordt tien jaar aangegeven. 
Misschien kan de wethouder dit toelichten. Als een project na twee jaar afgerond is, zullen toch ook zo 
snel mogelijk daarna die parkeerplaatsen aangelegd moeten worden. Die tien jaar is te ruim. Als een 
ontwikkelaar geen parkeerplaatsen op eigen terrein wil of kan aanleggen zullen daarvoor gelden in het 
parkeerfonds gestort kunnen worden, zodat er toch parkeerplaatsen aangelegd kunnen worden.  
De fractie is dus voor dit voorstel. 
 
Mevrouw Aalbers dankt de heer Gielink voor zijn bijdrage. De fractie deelt zijn zorg. Zij komt hier nog 
op terug. 
Het CDA heeft in de raadsvergadering van 25 oktober 2007 aangegeven vooralsnog niet akkoord te 
gaan met een principeakkoord om een parkeerfonds in te stellen, omdat de fractie van mening was 
dat eerst onderzoek gedaan moest worden. Nu ligt er alleen een parkeeronderzoek voor het 
omliggende gebied. Jammer is dat het parkeeronderzoek voor het centrum van Varsseveld pas 
volgend jaar plaatsvindt. Want om goed te kunnen bepalen waar mogelijkheden zijn voor extra 
parkeerplaatsen zou in het onderzoek het hele centrum moeten worden betrokken. Misschien is het 
invoeren van een blauwe zone voldoende. Dat is nu onbekend.  
Het gebruik maken van een parkeerfonds en parkeerbeleid liggen duidelijk in elkaars verlengde. Uit 
het gedane onderzoek blijkt dat voor de inwoners van de nog te bouwen appartementen 
parkeerplaatsen gerealiseerd kunnen worden op eigen terrein. Ook blijkt dat de bouw van 
winkelruimte zal leiden tot een vraag van 20 extra parkeerplaatsen op zaterdag. Een parkeerfonds is 
niet altijd een oplossing voor de parkeerproblemen. Middels een parkeerfonds lukt het wellicht de 
projectontwikkelaar wel om de bouw te realiseren en kan derhalve voor Varsseveld een deel van het 
centrumplan gerealiseerd worden. Centraal uitgangspunt binnen deze problematiek blijft voor de 
fractie echter artikel 2.5.30 van de bouwverordening. Het hoofddoel hiervan is dat de aanvrager van 
de bouwvergunning er alles aan doet op de parkeereis op eigen terrein te realiseren. Als de aanvrager 
echter met gegronde redenen kan aantonen dat realisering van de benodigde parkeereis op eigen 
terrein niet mogelijk is, kan ontheffing van de parkeereis verleend worden. Met andere woorden, het 
initiatief ligt in deze bij de aanvrager en niet bij de gemeente. Het college bepaalt wel of er van het 
parkeerfonds gebruik gemaakt kan worden.  
In het onderhavige voorstel stelt het college voor om binnen tien jaar de nodige extra parkeerplaatsen 
te realiseren. Haar fractie vindt dit een te lange termijn die afbreuk kan doen aan de toegankelijkheid 
van het centrum en dus een negatieve uitstraling kan hebben op de beoogde ontwikkeling van het 
project. In de commissievergadering van oktober sprak wethouder Haverdil nog over drie tot vijf jaar. 



Notulen raad 2 oktober 2008 9 

Als het CDA nu, met Varsseveld als voorbeeld, akkoord gaat met de bouw van winkelruimte in het 
centrum en er blijkt behoefte te zijn aan extra parkeerplaatsen (20 zelfs), en deze parkeerplaatsen 
worden over acht jaar aangelegd, dan heeft het winkelend publiek al voor een andere oplossing 
gezocht. Dat is niet meer het centrum van Varsseveld. Zij zou ook de andere fracties willen vragen 
mee te gaan met het college en een inspanningsverplichting op te leggen tot het zo spoedig mogelijk 
realiseren van parkeerplaatsen binnen een termijn van maximaal vijf jaar. 
Zij wil aanhaken op de opmerking van de heer Sluiter over Varsseveld als pilot. Zij denkt, dat als 
ingestemd wordt met dit voorstel, ergens begonnen moet worden. Het doet zich nu voor in Varsseveld. 
Op een gegeven moment werd door mevrouw Hofs gesproken over het besteden van gelden per 
plaats. Daar zou je voor kunnen zijn, maar je beperkt je dan ook. Zij wil horen hoe de 
portefeuillehouder hier op reageert. 
 
Portefeuillehouder Van Balveren zegt dat collega Haverdil in de commissie al op veel opmerkingen 
gereageerd heeft. In principe kan de termijn van 10 jaar ook vijf jaar zijn. Het principe blijft natuurlijk 
overeind dat uitgegaan wordt van parkeren op eigen terrein, zoals mevrouw Albers ook al zei.  
Lukt dat om welke reden dan ook niet, dan is het college bereid om ontheffing te verlenen door 
gebruik te maken van het parkeerfonds. Maar als blijkt dat de gemeente niet in staat is om op enigerlei 
wijze parkeerplaatsen aan te leggen, dan gaat het verhaal niet door. Het is niet zo dat er dan zo maar 
ergens parkeerplaatsen neergelegd worden. In overleg met de aanvrager zal bekeken worden waar 
het goed kan. Lukt het niet, dan houdt het echt op. Het is dus niet zo dat iemand dit zo maar kan 
afwentelen, omdat het hem financieel veel beter uitkomt om het op die andere manier te doen. Nee, er 
moet dan de mogelijkheid zijn dat de gemeente deze plaatsen binnen een bepaald traject kan 
realiseren. Hoe ver moet dat zijn? Er zijn geluiden gehoord dat dit misschien van de kern moet 
afhangen. Daar wil hij best met de raad over praten. Spreker wil daar best flexibel in zijn. Maar als het 
niet in de omgeving gerealiseerd kan worden, dan gaat de aanvraag van het plan niet door.  
De heer die nu appartementen wil bouwen en waarvan nu al door raadsleden gezegd wordt dat er 20 
parkeerplaatsen te kort komen, zal zijn plan moeten aanpassen als die parkeerplaatsen niet in de 
nabije omgeving gerealiseerd kunnen worden. 
Hij complimenteert de heer Siemes dat hij zo goed op de borden gelet heeft en zo de blauwe zone 
ontdekte. Die blauwe zone is er gekomen, omdat er tijdelijk gewerkt werd aan de bouw in de 
Walstraat. Om te voorkomen dat de bewoners zelf daar gingen parkeren is er voorlopig een blauwe 
zone ingesteld. Hij wil zijn collega er even op wijzen dat de bouw nu afgerond is en de borden dus 
weg moeten. 
 
De voorzitter zegt dat overgegaan wordt naar de tweede termijn en vraagt of de heer Sluiter nog wil 
reageren. 
 
De heer Sluiter meende dat de hier Siemes sprak van Varsseveld en daarna alle andere plaatsen. Hij 
gaat er van uit dat de heer Siemes alle plaatsen bedoelt, waar er behoefte aan is.  
Door alles heen telt maatwerk. Als je iets tegen komt, dat je niet voorzien hebt, hoe los je dat dan op? 
Of het nu drie of vijf jaar is. Hoe meer regeltjes je maakt, hoe meer regeltjes je moet handhaven en 
controleren. Een laatste opmerking over de pilot in Terborg. Hij kan zich voorstellen dat dit het 
moment is om met belanghebbenden te spreken over afschaffing of invoering van die blauwe zone. 
Hij kan zich voorstellen dat een aantal ondernemers in Terborg heel blij zijn met de situatie zoals die 
nu is. Hij zou dus voor willen stellen het niet af te schaffen en over een jaar weer op te pakken. Pak 
dan Terborg erbij. De fractie kan instemmen met het voorstel zoals het er nu ligt. 
 
De heer Siemes zegt dat zijn fractie ook instemt. Dat heeft hij in de eerste termijn als gezegd. 
Wat betreft de opmerking van mevrouw Aalbers over die vijf jaar. Je moet zo snel mogelijk proberen 
parkeerplaatsen te realiseren. Hij kan het eens zijn met die vijf jaar. Zo snel mogelijk, voor zijn part 
twee jaar, maar vijf jaar is misschien wat realistischer. Wat betreft die blauwe zone is het kennelijk 
toevallig dat hij daar vanmiddag in verzeild raakte. Hij heeft ook een aantal winkeliers gesproken, die 
daar zeer blij mee waren. Het gaat hem vooral om het vraagstuk van de langparkeerders, dat ook in 
andere plaatsen speelt. Mensen die daar werken en een parkeerplaats vaak heel lang bezet houden. 
Bijvoorbeeld, als je ’s ochtends om 9 uur in een winkel gaat werken en om 18.00 uur weer weggaat, 
kun je best 500 meter lopen en houdt je de zaak vrij voor de mensen die willen winkelen. 
 
Mevrouw Hofs wil in ieder geval op mevrouw Aalbers reageren. Aanpassen met maximaal 
vijf jaar is akkoord. De heer Sluiter gaf al aan dat maatwerk van belang is. Liefst zo snel mogelijk 
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bouwen. Dat was ook haar insteek in de eerste termijn. Dan zijn een heleboel plaatselijke 
parkeerproblemen opgelost en zij denkt dat dit ieders insteek is. 
 
Mevrouw Aalbers is blij te horen dat men akkoord gaat met een maximale termijn van vijf jaar. 
Natuurlijk moet het zo snel mogelijk. Maar als daar een termijn aan verbonden wordt, dan weet ieder 
ook waar hij aan toe is. Wat betreft Varsseveld. Als je inderdaad nu dit fonds gaat instellen en je zegt 
dan dat je 20 parkeerplaatsen gaat aanleggen bij de Van Pallandthal, kun je niet anders dan een 
blauwe zone invoeren. Want natuurlijk zijn de parkeerplaatsen van de bewoners op eigen plek 
gecreëerd, maar er wordt daar ook winkelruimte gecreëerd. En als er winkelruimte geschapen wordt, 
moet er ook gezorgd worden dat het winkelend publiek daar die auto kan parkeren en dat bijvoorbeeld 
het personeel de auto daar niet de hele dag laat staan, maar verderop zet, bijvoorbeeld bij de Van 
Pallandthal. Dus alleen de parkeerplaatsen aanleggen en geen blauwe zone invoeren, zou volgens 
haar onvoldoende zijn. Dit zou niet recht doen aan de ontwikkeling die daar plaats moet vinden, 
namelijk het creëren van winkelruimte. Bij winkelruimte horen ook parkeerplekken. Voor haar fractie 
kan het niet anders dan dat dit gecreëerd wordt, inclusief een blauwe zone. Maar zij heeft ook al 
aangegeven dat zij vindt dat parkeerfonds en parkeerbeleid in elkaars verlengde liggen. Het een kan 
niet zonder het ander. Dus je moet in het parkeerbeleid ook heel duidelijk bekijken of je bij het 
instellen van een parkeerfonds ook geen andere maatregelen moet nemen om het beleid te laten 
functioneren. 
Het is nog niet duidelijk voor haar of het geld van het fonds per plaats besteed gaat worden of dat het 
over de hele gemeente uitgesmeerd kan worden. Opgemerkt wordt dat het per plaats is. Dan kan het 
CDA akkoord gaan met dit voorstel, wanneer de maximale termijn vijf jaar is en er in Varsseveld een 
blauwe zone komt. 
 
De heer Sluiter zegt dat op deze manier weer geld in een potje gedaan wordt en de handen 
gebonden worden. Hij is voorstander van gebruik in de plaats waar het voor bedoeld is. Maar als 
bijvoorbeeld Varsseveld € 10.000 overhoudt en Terborg dat bedrag tekort komt, heeft hij er geen 
moeite mee dat dit geld voor hetzelfde doel gebruikt wordt. Als Varsseveld zijn project gerealiseerd 
heeft en er zit nog geld in het potje, dan wil hij het wel ergens anders gebruiken. 
 
Mevrouw Aalbers wil verschil maken tussen hetgeen overgehouden wordt en het overschot. Op een 
gegeven moeten in een bepaalde plaats parkeerplaatsen gecreëerd worden. Daar is geld voor nodig. 
Als die parkeerplaatsen gecreëerd zijn en is er dan geld over, dan kan dat misschien op een andere 
plek weer goed gebruikt worden. 
 
De heer Sluiter zegt dat dit betekent dat er een fonds komt. 
 
Mevrouw Aalbers meent dat het wel geoormerkt moet worden voor het aantal parkeerplaatsen dat 
gebouwd moet worden. 
  
De heer Siemes wil oormerken per plaats. Dat wil zeggen dat als in Varsseveld een aantal 
parkeerplaatsen gerealiseerd moeten worden en er komt geld in een parkeerfonds, dan moet je die 
plaatsen ook in Varsseveld realiseren. Als dat voldoende is en je hebt overschot, dan kun je het ook 
voor andere parkeerprojecten gebruiken, omdat het in die zin geoormerkt is. Maar eerst daar 
aanleggen, waar het geld vandaan komt. 
 
Mevrouw Hofs zegt dat altijd ter sprake geweest is van de interpretatie, die mevrouw Aalbers en de 
heer Siemes nu geven. 
 
De voorzitter geeft het woord aan de wethouder om te horen of het ook zo bedoeld is, zoals nu 
samengevat. 
 
Wethouder Van Balveren moet misschien een paar mensen teleurstellen maar hij hoopt dat, als hij 
het verduidelijkt heeft, ieder juichend hoera roept. 
Waarom kan het niet per plaats geoormerkt worden? In de ene plaats zal grond aangekocht moeten 
worden. De grond is dan vele malen duurder als in een andere plaats, waar niet gekocht hoeft te 
worden. Er is wel een gemiddelde prijs genomen. Dus dat houdt in dat altijd ergens iets over 
gehouden wordt en ergens anders iets tekort gekomen wordt. Die verplichting van die plaatsen is al 
aangegaan bij de overeenkomst. Dus waarom geen algemeen parkeerfonds? 
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De verplichting is er om ze te maken. De kosten worden gehaald uit het parkeerfonds. Dat is een soort 
riool-bufferfonds. Bij de een zit er iets meer in en bij de ander iets minder. Op die manier kan het heel 
slim gerealiseerd worden.  
Verder heeft de heer Siemes gesproken over het lang parkeren in Terborg. Ook de heer Sluiter heeft 
gezegd dat het goed zou zijn om hier overleg over te starten. Hij heeft even overleg met zijn buurman 
gehad. Hij denkt dat het college op korte termijn met Terborg Centraal, de ondernemersvereniging, 
gaat praten. En als het goed bevalt, dan denkt hij dat de tijdelijke blauwe zone gauw omgezet kan 
worden in een definitieve. 
Mevrouw Aalbers had het over het personeel van de winkels. Natuurlijk moeten die naar een plek die 
verder weg is. Destijds is een onderzoek gedaan in Ulft, omdat iemand zei dat alle 300 
parkeerplaatsen bezet waren. Toen is er afgesproken dat alle personeelsleden verplicht werden 
buiten het centrum te gaan parkeren. Dat leverde 90 parkeerplaatsen op. Het is dus ook soms een 
kwestie van opvoeden, want in Ulft is nooit een blauwe zone ingevoerd. Je bent afhankelijk van de 
discipline in de organisatie. Als je op een plek gaat staan, waar de consument kan staan, is dat niet 
bevorderlijk. Dus het kan ook op vrijwillige basis. 
 
De voorzitter zegt dat er nu twee termijnen geweest zijn. Hij kijkt even naar de punten waar nog geen 
overeenstemming over is. Hij merkt toch dat er discussie is over het oormerken. Een bedrijf of 
ontwikkelaar die iets wil realiseren moet in dit systeem een aantal parkeerplaatsen realiseren. Als hij 
dat niet kan, moet hij voor een aantal parkeerplaatsen betalen. Er zijn twee elementen in het geding, 
het aantal en het geld dat daar bij hoort. De wethouder zegt dat dit aantal gerealiseerd moet worden. 
Dat kost soms meer, soms minder, geld, maar het aantal wordt gerealiseerd in die plaats. Wie is het 
niet eens met deze redenering? 
 
De heer Siemes zegt dat het op hetzelfde neerkomt. Stel de parkeernorm is twee parkeerplaatsen 
voor een gebouw. De projectontwikkelaar geeft daar geld voor. Dat komt in het parkeerfonds. Dan 
moet je op die plek, in een bepaalde straal, twee parkeerplaatsen realiseren. Die twee 
parkeerplaatsen moeten gerealiseerd worden, of dat nu uit het potje Varsseveld komt of uit het 
algemene potje. 
 
De voorzitter concludeert dat de heer Siemes en mevrouw Hofs het eens zijn met het voorstel. 
 
Mevrouw Aalbers wil het even heel duidelijk hebben. Door de aanvrager wordt een bepaald bedrag 
gestort om de parkeerplaatsen te creëren op die plaats en dat geld moet geoormerkt worden voor het 
aanleggen in die plaats. En wat je dan overhoudt, dat gaat inderdaad in het parkeerfonds. 
 
De voorzitter zegt dat het ook een tekort kan zijn. 
 
Mevrouw Aalbers zegt dat dit niet kan, omdat je altijd een afspraak maakt. 
 
mevrouw Hofs vraagt wat te doen bij een tekort. 
 
Mevrouw Aalbers vindt dat dan een foute afspraak gemaakt is. Je gaat met de ontwikkelaar om de 
tafel zitten. Hij moet een aantal parkeerplaatsen creëren. Dat staat vast volgens de normen van Van 
der Krauw. Als die gecreëerd moeten worden, ga je voor jezelf na waar je die eventueel aan kunt 
leggen. Dus weet je ongeveer wat die parkeerplaatsen moeten gaan kosten. Dat kun je aangeven aan 
de aanvrager. Dan ziet zij geen probleem. Dan is dat geld voor die parkeerplaats geoormerkt in 
Varsseveld.  
 
De heer Finkenflügel zegt dat je dan verschillende prijzen krijgt per kern en per parkeerplaats. 
 
Mevrouw Aalbers zegt dat dit mogelijk is, omdat de ene plek duurder kan zijn dan de andere plek. 
 
De heer Finkenflügel zegt dat dit juist is wat de wethouder aangeeft. Ga je verschillende tarieven 
hanteren of laat je iedereen even veel betalen. 
 
Wethouder van Balveren zegt dat het college uitgaat van een gemiddelde prijs in onze hele 
gemeente. Er is één prijs. Je kunt je zelfs voorstellen dat in dezelfde plaats het twee jaar later veel 
moeilijker is om een parkeerplaats aan te leggen en dat die dan twee keer zo duur is geworden. 



Notulen raad 2 oktober 2008 12

Daarom is een gemiddelde prijs genomen. Maar dat fonds heet wel parkeerfonds. Er gebeuren geen 
andere dingen mee. 
 
De heer Siemes zegt dat dit betekent dat in die plaats twee parkeerplaatsen worden gerealiseerd. 
 
Wethouder Van Balveren herhaalt dat dit bij het plan hoort Als iemand geld betaalt voor het 
parkeerfonds, dan heeft het college de verplichting die twee plaatsen, waar de heer Siemes over 
spreekt, aan te leggen. 
 
De voorzitter hoopt dat het nu voldoende bediscussieerd is. Hij heeft van Lokaal Belang, de PvdA en 
de VVD begrepen dat deze kunnen instemmen met dit stuk met deze uitleg erbij. Het CDA? 
 
Mevrouw Aalbers verzoekt om een schorsing omdat het CDA een andere insteek had. Zij wil zich 
even met de fractie beraden. 
 
De voorzitter heropent de vergadering. De schorsing duurde langer dan vijf minuten en was nodig om 
helderheid te krijgen over het parkeerfonds. Het gaat over het bedrag, over het aantal plekken en de 
vorming van het fonds. Hij geeft het woord aan mevrouw Aalbers die om de schorsing verzocht. 
 
Mevrouw Aalbers zegt dat een schorsing vaak niet voor niets is. Er bleek toch veel onduidelijkheid te 
zijn. Zij denkt dat iedereen nu in de geest mee kan gaan met het parkeerfonds. Maar in het voorstel 
wordt gesproken over bedragen van € 8.500 en € 25.000. Dit blijken toch indicatieve bedragen te zijn. 
Wat het CDA betreft dient het een kostendekkend verhaal te worden. Al met al meent zij dat het een 
goede zaak is om dit voorstel eerst even terug te nemen om te kijken hoe hier met een gezamenlijk 
goed voorstel uit te komen is. 
 
De heer Sluiter zegt dat de eerste regel van de toelichting “kosten, baten, dekking en 
begrotingswijziging” er uit gehaald kunnen worden. Dan blijft er staan: “het uitgangspunt is de kosten 
te dekken die de gemeente moet maken”. Dan is volgens hem het probleem opgelost. 
 
De heer Van de Wardt meent dat er dan geen fonds meer is. Dan ga je gewoon betalen wat het kost 
en heb je geen fonds nodig. 
 
De voorzitter zegt dat dit een aantal overwegingen zijn, maar dat er blijkbaar nog geen volledige 
helderheid is over het voorstel. 
 
Wethouder Van Balveren heeft begrepen, zoals hij in zijn beantwoording zei, dat die € 8.500 de prijs 
was, die het gemiddeld kost. Het is inderdaad een indicatieve prijs. Het zou een oplossing zijn om te 
doen wat de heer Sluiter voorstelde. Het moet per project kostendekkend zijn, of het nu twee of tien 
parkeerplaatsen zijn. Als de eerste twee regels over de hoogte van de bijdrage en de hoogte van de 
bijdrage van de gebouwde parkeervoorziening weggehaald worden, komt er te staan: “Uitgangspunt is 
de kosten te dekken die de gemeente moet maken voor het aanleggen van een parkeerplaats in de 
openbare ruimte, die door de aanvrager op eigen terrein gerealiseerd had moeten worden“. Wat er in 
de praktijk gebeurt is dat er direct gekeken wordt waar die parkeerplaatsen kunnen komen en wat dat 
gaat kosten. Dan heb je ook de termijn waarop het aangelegd wordt. Zijn voorstel is om dit zodanig te 
besluiten. Of er moet staan de hoogte van de bijdrage bedraagt indicatief € 8.500 en de hoogte van de 
bijdrage bedraagt indicatief € 25.000 per gebouwde voorziening. Hij denkt dat dan alle sprekers recht 
gedaan wordt. 
 
Mevrouw Hofs is het eens met de heer Van de Wardt, dat als de bedragen er uit gehaald worden, dat 
er dan geen fonds nodig is. Want dan wordt per project afgerekend. 
 
De heer Van de Wardt zegt dat dus deze notitie niet nodig is. 
 
De heer Sluiter denkt dat het fonds nodig is om de termijnen, zoals straks genoemd zijn van drie, vijf 
of tien jaar te overbruggen. Hij kan zich niet voorstellen dat gezegd wordt dat iemand nu mag bouwen, 
maar dat hij pas hoeft af te rekenen als over zes jaar die parkeerplaatsen komen. 
Nee, hij kan nu bouwen, nu afrekenen en dat geld gaat in het fonds. 
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De heer Siemes zegt dat het uitgangspunt is: kostendekkend. De bedragen die hier staan zijn 
indicatief. Als je de bedragen weglaat, handel je in de geest van het parkeerfonds. Hij gaat dus 
akkoord met weglating van de eerste twee zinnen. 
 
Mevrouw Aalbers heeft toch problemen met het feit dat hier een voorstel voorligt, waar gesproken 
wordt over een parkeerfonds. Met die weglating ziet zij het niet meer als een parkeerfonds. Zij vindt 
het een heel onduidelijk geheel. 
 
De heer Van de Wardt merkt op dat je moet weten wat je moet betalen voor die parkeerplaats, als je 
het kostendekkend wilt hebben. Als je die parkeerplaats pas over vijf jaar gaat aanleggen, weet je niet 
wat het nu gaat kosten. Dus is het weer indicatief.  
 
De voorzitter denkt dat het punt voldoende besproken is. Ieder weet waar de onhelderheid zit. De 
wethouder heeft voorgesteld de eerste twee zinnen weg te laten. De bedoeling is een kostendekkende 
regeling. Hij wil nu van de fracties weten of zij kunnen instemmen. 
 
De heer Van de Wardt zegt dat zijn fractie moeite heeft met de vulling van het fonds. Daarom is ook 
de schorsing aangevraagd. Volgens hem klopt het voorstel nog steeds niet en is op deze manier nooit 
een adequate vulling van het fonds en kostendekkendheid te verkrijgen. Op deze manier kan zijn 
fractie niet instemmen met dit voorstel. 
 
De heer Finkenflügel constateert dat het niet duidelijk is. Hij wil het voorstel van mevrouw Aalbers 
steunen om het stuk terug te nemen en een keer terug te laten komen. 
 
De heer Siemes zegt dat wethouder Van Balveren zei dat, als het stuk nu niet aangenomen wordt, 
zijn buurman in de problemen komt. Anders is hij het eens met de heer Finkenflügel. 
 
De voorzitter vraagt aan wethouder Rijnsaardt hoe groot de druk is. Moet er nu besloten worden of 
kan het ook over vier weken. 
 
Wethouder Rijnsaardt zegt dat er een ISV-aanvraag de deur uit is. Deze is echt gekoppeld aan een 
datum. Daarom zou het essentieel zijn om dit toch af te tikken. 
 
De heer Finkenflügel zegt dat het risico nu levensgroot is dat het afgetikt wordt in negatieve zin. 
 
De heer Van de Wardt zegt dat de raad er zit om een goed besluit te nemen, ongeacht de tijdsdruk.  
Als het college zegt dat er druk achter zit, moet er iets anders bedacht worden. Het kan niet zo zijn dat 
er een stuk afgetikt wordt waarvan iedereen denkt dat het een beetje links of een beetje rechts kan. 
 
De heer Van Balveren vraagt welk probleem er over blijft als de laatste alinea, de beide bedragen, 
weggehaald wordt. Dan wordt toch gezegd dat het uitgangspunt is, dat de kosten gedekt worden die 
gemaakt worden voor het aanleggen van de parkeerplaats? 
 
De voorzitter zegt dat hier al een reactie op gegeven is. Er wordt nu al een tijdje in een cirkeltje 
rondgedraaid. Drie fracties hebben aangegeven het te willen uitstellen. Het antwoord van de 
wethouder was dat het niet uitgesteld zou kunnen worden vanwege een ISV-aanvraag. Is het zo 
dwingend? Want op 30 oktober is alweer de volgende raadsvergadering. 
 
Wethouder Rijnsaardt vraagt of er niet iets mogelijk in de commissie. 
 
De heer Siemes zou het maandag in de commissie Ruimte en Groen willen behandelen, aanpassen 
en eventueel accorderen. 
 
De voorzitter zegt dat maandag wel helderheid geschapen kan worden. Maar besluitvorming vindt in 
de raad plaats. Hij concludeert dat er een grote meerderheid in de raad is die het niet 
besluitvormingsrijp acht en daarom stelt hij voor om het volgende keer te laten terugkomen. 
 
De heer Sluiter denkt dat ieder hetzelfde bedoelt. Er zijn alleen een paar hiaatjes. Dat is 
betreurenswaardig. Hij herinnert zich dat die ISV-aanvraag om € 680.000 gaat. Dat moet de raad bij 
uitstel wel beseffen. Zijn fractie is voor het voorstel. 
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De voorzitter zegt dat de andere fracties uitstel willen. 
 
De heer Siemes heeft de opmerking gemaakt het stuk in de commissie Ruimte en Groen te 
behandelen. Als daar overeenstemming bereikt wordt, kan de ISV-aanvraag de deur uit en kan het 
voorstel in de volgende raag formeel aangenomen wordt. 
 
De voorzitter zegt dat de fracties zich maandag duidelijk kunnen uitspreken na verheldering. Dan 
weet het college hoe het er voor staat. Dan wordt alleen het formele besluit nog in de raad van eind 
oktober genomen. Hij stelt voor om hiermee de beraadslagingen over dit punt te beëindigen. 
 
8. Beleidsplan wegen 2009-2013. 
 
De voorzitter geeft aan dat de voorgestelde beslissing is: 
- om in te stemmen met het beleidsplan wegen; 
- in te stemmen met het groot onderhoud op kwaliteitsniveau basis voor de periode 2009-2013;  
- en in te stemmen met het periodiek verhogen van het onderhoudsbudget voor klein 
 onderhoud in de periode 2090-2013 van € 95.000 aar € 180.000. 
 
De heer Hettinga zegt dat een van de vele gespreksonderwerpen op verjaardagsfeestjes het 
groenonderhoud of de staat van de wegen is. Beide onderwerpen is de raad, twee en een half jaar na 
de herindeling, nog aan het harmoniseren en aan het inkaderen. Vanavond is dan het wegenplan aan 
de orde.  
Met dit plan kan het CDA akkoord gaan wat betreft het kwaliteitsniveau basis. In de commissie is door 
de fractie gevraagd welk bedrag van het jaarlijks onderhoud normaal onderhoud is en hoe hoog het 
bedrag is ten gevolge van het achterstallige onderhoud. De wethouder moest het antwoord schuldig 
blijven. Het CDA wilde hiermee aantonen dat de besparing op het groot onderhoud op den duur de 
burgers meer geld kost. De extra verhoging van het budget groot onderhoud voor de komende vijf jaar 
is inmiddels opgelopen tot € 0,5 miljoen. Deze besparing door de temporisering uit de 
kerntakendiscussie leidt uiteindelijk tot hogere kosten voor de burger. Het heeft onze voorkeur dat dit 
bedrag jaarlijks ten laste van de exploitatie komt, zoals het met dit soort kosten hoort, en dat het 
bedrag niet uitgesmeerd wordt over een langere periode.  
De fractie stemt echter niet in met de verdubbeling van het budget klein onderhoud. De wethouder gaf 
in de commissie aan met dit bedrag adequaat in te kunnen spelen op situaties. Dit kan op een 
efficiëntere manier gebeuren, waarbij de link tussen het wegbeheer en het groot onderhoud wordt 
gelegd. 
De fractie stemt dus in met beleidsplan 2009-2013, wil het hiervoor benodigde budget groot 
onderhoud ten laste van de exploitatie te laten komen en niet ingestemd wordt met de verhoging van 
het budget klein onderhoud. 
 
De heer Sluiter zegt dat je dan komt in de spagaat, waar al eens eerder in gezeten is. Er ligt hier een 
voorstel van drie punten. Als je tegen één ervan bent, ben je tegen alles. 
 
De voorzitter ontkent dit. Je kunt per punt voor of tegen zijn. 
 
De heer Sluiter denkt dat goed onderhoud van wegen een van de belangrijkste peilers is waar in 
ieder geval de VVD op in wil stemmen. 
In de commissie is al aangegeven dat zijn fractie akkoord gaat met het voorstel, zoals het er nu ligt. 
Wel was er een beetje gesteggel met de wethouder. Die geeft in het stuk aan dat hij meer klein 
periodiek onderhoud wil gaan doen om grote kosten van groot onderhoud te voorkomen. Toen 
gevraagd werd hoe dat terug te zien was, kwam het antwoord dat dit niet terug te zien was. 
Hij denkt dat met dit voorstel in ieder geval de kwaliteit van de wegen gegarandeerd kan worden. 
Over een aantal jaren ligt het er allemaal spic en span bij. Zoals gezegd kan hij instemmen met de drie 
voorgelegde punten. 
 
De heer Wensink zegt dat de PvdA al vaker nadrukkelijk aangegeven bij de voorkant van de 
discussie over beleid betrokken te willen worden. Behalve het budgetrecht is de belangrijkste taak van 
de raad het stellen van kaders. Maar de kans om dat te doen moet er dan ook wel zijn. Nog te vaak 
wordt de raad overvallen door voorgekookte plannen en voorstellen. Dat is ook de eigen schuld van 
de raad. Laat dat duidelijk zijn. College en het organisatie kennen hun eigen dynamiek. Maar 
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voorkomen moet worden dat raad en college van elkaar losgezongen worden. In ieder geval is de 
raad niet betrokken geweest bij de totstandkoming van dit beleidsplan wegen 2009-2013 en dat 
betreurt hij.  
In dit beleidsplan wordt voor de komende vijf jaar een budget van 1,3 miljoen euro per jaar gevraagd, 
waarbij kennelijk het achterstallig onderhoud wordt ingelopen. Dit budget staat nog los van de overige 
investeringen van wegen. Er wordt bij die 1,3 miljoen euro uitgegaan van het basisniveau en niet van 
de plus. De PvdA heeft in 2006 al aangegeven dat het tijd werd goed naar het bestaande beleid en de 
nieuwe investeringen in wegen te kijken. Ook hier geldt: welk niveau wil de raad, waar en tegen welke 
kosten? De PvdA constateerde toen en nu dat met name het buitengebied er uitstekend bij ligt. Alle 
percelen zijn aangesloten op het rioleringssysteem. Elk kruispunt heeft of krijgt straatverlichting in het 
kader van de veiligheid. Er is voor een vermogen aan graskeien neergelegd om wegen te beschermen 
tegen het afkalven van de bermen. En last but not least zijn alle wegen gereconstrueerd met nieuw 
asfalt. In het buitengebied is kortom de afgelopen jaren enorm veel geïnvesteerd. Dit in tegenstelling 
tot de investeringen in de meeste grote kernen in de afgelopen decennia. Deze investeringen staan al 
langer niet in verhouding tot die van het buitengebied. 
De PvdA wil inzake het onderhoudsbeleid het accent uitdrukkelijk verschuiven naar de grote kernen, 
met name, Varsseveld, Terborg, Silvolde en Ulft. Daar is onder andere op het gebied van het 
wegenonderhoud nog wel een en ander te doen. De fractie wil dat het bestaande beleid, de nieuwe 
investeringen, maar ook het onderhoudsbeleid op dit uitgangspunt herijkt worden. Bovendien wil de 
PvdA meer grip op de uitgaven door het gevraagde jaarlijkse bedrag ook als plafond af te spreken 
voor het onderhoud van wegen. Ook bij dit onderwerp wil zijn fractie voor de komende vijf jaar een 
taakstellend budget afspreken. Er mag veel meer aandacht komen voor het onderhoud van fietspaden 
en trottoirs. Steeds meer mensen gebruiken een rolstoel of rollator en daar zijn veel trottoirs niet op 
aangepast. Gedacht wordt aan verlaagde randen etcetera.  
Denk bij onderhoud ook aan duurzaam gebruik van materialen. Ook het gebruiken van bomen en 
planten bij verkeersmaatregelen kan niet alleen zorgen voor het verminderen van verhard oppervlak 
en het reduceren van snelheid, maar het geeft het dorp ook vaak een extra uitstraling. 
In het plan wordt nu zijdelings gesproken over integratie van andere beleidsdoelen met het 
onderhoudsbeleid. Hij vindt het vanzelfsprekend dat er afstemming plaatsvindt met riool- en 
groenonderhoud en de aanleg van riolering. 
Tenslotte vraagt de PvdA extra aandacht voor de communicatie. Deze laat tot op heden nog steeds te 
wensen over. Bijvoorbeeld het communiceren over planning van het onderhoud, de te gebruiken 
alternatieve route en de duur van het project. Er wordt steeds gezegd dat de communicatie goed is. 
Zijn fractie hoort vaak het tegenovergestelde, bijvoorbeeld op verjaardagpartijtjes.  
 
De heer Vossers zegt dat Lokaal Belang in de commissie eigenlijk weinig op- of aanmerkingen 
gehad. Zijn fractie ging ook voor het basisniveau en de commissie kreeg een compliment van de 
wethouder dat ieder het zo goed snapte. Zijn fractie gaat dus akkoord met dit voorstel. Hij wil nog wel 
iets tegen de heer Wensink zeggen. Natuurlijk is het zo dat, waar het onderhoud nodig is, het daar 
ook moet gebeuren. Hij geeft meer de voorkeur voor de kernen en dat snapt spreker ook wel. Zeker 
na hetgeen vanmiddag is gebeurd, waardoor er toch de eerstkomende jaren nog meer 
landbouwverkeer door de kernen gaat. Maar hij denkt dat begonnen moet worden waar onderhoud 
nodig is. Dan kun je wel zeggen dat het meer in de bebouwde kom moet gebeuren dan in het 
buitengebied. Hij denkt dat ter zake kundigen wel kunnen vaststellen waar wat nodig is op dat 
moment. Er is overal nog wel wat te doen. Er liggen nu overal die greskeien, waardoor heel wat 
minder onderhoud aan de wegen nodig is. Dat is al een hele vooruitgang. 
De voorzitter zegt dat dit de eerste termijn uit de fracties was en hij geeft het woord aan de wethouder 
wegen. 
 
De heer RIjnsaardt zegt dat het college wel wat kan met de aanbevelingen die door de meeste 
partijen gedaan zijn. Er zitten enkele vanzelfsprekende dingen bij. Gesproken wordt over de koppeling 
met het riool. Er worden geen zaken uitgevoerd, terwijl je dan later met het riool aan de gang moet. Er 
wordt gesproken over communicatie. Ook daar zijn nieuwe ontwikkelingen. Er wordt met een website 
gewerkt en via persconferenties wordt geprobeerd duidelijk te maken dat er dingen gaan gebeuren. 
Maar de gemeente is wel afhankelijk van de wijze waarop NUON, Vitens, de kabelinfrastructuur en 
allerlei andere nutsvoorzieningen meewerken. Dat zijn geen mensen die in de schema’s passen 
waarin geprobeerd wordt hen te vatten, Het wordt geprobeerd, maar dit valt niet altijd mee. De 
communicatie houdt alle aandacht. 
Het CDA had samen met de VVD een probleem met de relatie tussen het budget dat beschikbaar is 
voor klein onderhoud en het op termijn lager worden van het groot onderhoud. Met name de VVD 
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wilde een berekening hebben, hoe dit in elkaar zit. Er is geen berekening of formule voor . Je kunt 
alleen gaan schatten. Als zijn mensen minder klein onderhoud plegen, dus minder snel bij storingen 
en kleine werkzaamheden optreden, krijg je op termijn dat je hele wegen moet gaan vervangen. 
Kosten die je met dit onderhoudsplan in ieder geval niet zou hebben. Verder begrijpt hij dat de raad bij 
het maken van dit plan betrokken wil zijn. Het college heeft hier te maken met een aantal wettelijke 
taken. Hij denkt dat de commissie Ruimte en Groen op de goede weg is. Want er wordt met de 
beeldkwaliteit ook met elkaar gesproken binnen het groenbeleid en het groenbeheer. Er is een 
koppeling te maken tussen het inrichten van straten en het inrichten van alle groenvoorzieningen die 
de gemeente heeft. Een andere suggestie is het aanpassen van fietspaden en trottoirs en de 
mogelijkheid om klachten daar over te melden. Hij heeft destijds met een mevrouw uit Varsseveld, die 
lang aangedrongen heeft op een aanpassing aan haar stoep,.de afspraak gemaakt om met haar de 
gemeente eens door te gaan om een aantal aanbevelingen van haar te krijgen. Daarnaast houdt de 
gemeente zich bij nieuwe trottoirs en stoepranden aan het CROW, waar in allerlei aanbevelingen 
staan om deze zo klantvriendelijk mogelijk in te richten. Zeker voor gehandicapten moet je zorgen dat 
zij overal kunnen komen. 
Toch is er een klein probleempje. De PvdA wil een verschuiving van de intensiviteit van het onderhoud 
naar het intenser maken van het onderhoud binnen de bebouwde kom. Dat is erg lastig. Hij weet niet 
aan welke straat de heer Wensink woont. Maar hij herinnerde zich een gesprek waarin bewoners 
stonden te praten over de wijze waarop de gemeente met haar bermen omging en dat dit niet naar de 
wens was van veel buurtbewoners. Dan heeft hij het niet alleen over Westendorp. Dezelfde 
gesprekken maakt hij mee in Mechelen. De heer Wensink zegt: ga verder in het binnengebied. Het 
heeft met twee dingen te maken. De emissies zijn verschillend op verschillende plekken. Je kunt niet 
tegen ploegen die er op uit gaan zeggen, dat ze op de ene plaats iets beter hun best moeten doen 
dan op de andere. Want er komen ook meldingen. Landbouwverkeer dat ook in het buitengebied de 
boel kapot rijdt en waar dezelfde soort klachten van de samenleving komen als in de bebouwde kom. 
 
De voorzitter wil proberen nu tot besluitvorming te komen en geeft in dezelfde volgorde het woord 
aan het CDA. 
 
De heer Hettinga zegt dat de heer Wensink er van sprak dat het buitengebied er keurig bij ligt, Dat is 
over het algemeen ook zo. Maar als hij zaterdag tijd heeft wil spreker hem een aantal plaatsen in het 
buitengebied laten zien, waar onderhoud echt hoog nodig is. Dus ook het buitengebied zal 
meegenomen moeten worden. Verder gaat het in dit agendapunt om een beleids- en geen 
uitvoeringsplan. Welke projecten aan de orde komen is hier nog niet ter zake doende. Het gaat hier 
puur om de kwaliteit en de financiële middelen daarvoor. 
Er is genoemd de kwaliteit ten aanzien van rollatorgebruikers. Hij neemt aan dat dit op plaatsen waar 
dit nodig is, zoals bij verzorgingshuizen, een hoger niveau heeft dan elders. Dit is in de commissie ook 
uitvoerig aan de orde geweest. 
Dat is zijn bijdrage in tweede termijn en het CDA blijft bij het ingenomen standpunten dat het niet 
akkoord gaat met de verhoging van het klein onderhoud. 
 
De heer Wensink zegt dat hij niet over zijn eigen straatje heeft gehad. Dat ziet er goed uit.  
Het gaat erover dat in het algemeen de wegen in het buitengebied er redelijk goed bijleggen. 
Gesproken wordt over een periode van vijf jaar, 2009-2013. Hij zou er op aan willen dringen om de 
prioriteiten van buiten naar binnen te leggen. Dus daar de nood het hoogst is, het eerst aan het werk 
gaan. Want in de kernen gebeurt nogal wat. In alle kernen staat zo langzamerhand de heleboel op de 
kop. Dus aan de infrastructuur zal iets moeten gebeuren. 
 
Wethouder Rijnsaardt denkt dat met het instellen van een bel en hersteldienst de heer Wensink een 
stukje tegemoet gekomen wordt. Het is zo dat de prioriteiten en de nood vaker in het binnengebied 
dan in het buitengebied voorkomen, want op de trottoirs zal sneller iets moeten gebeuren. Maar als hij 
echt een heel intense aandacht wil, dan moet hij er meer geld bij doen, want spreker kan niet de 
kwaliteit van het buitengebied laten verslappen om in de kernen het onderhoud te intensiveren. 
 
De heer Hettinga vindt dit eigenlijk een misplaatste discussie op dit moment. Het is niet aan de orde. 
Het is een extra agendapunt, dat in feite onder dit onderhoudsplan is ingebracht. Hij wil beide heren 
verzoeken hier niet nader op in te gaan. 
 
De voorzitter vraagt of hij vindt dat het niet aan de orde om de discussie te voeren over deze 
accentverschuiving van buitengebied naar kernen. De voorzitter meent dat het op zich wel passend is 
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dat bij een beleidsplan wegen dergelijke opmerkingen gemaakt worden, waarbij je bepaalde accenten 
legt.  
 
De heer Rijnsaardt licht toe dat de heer Wensink dan kiest voor kwaliteit basis plus. Bij een 
verschuiving wordt het basis plus. 
 
De voorzitter concludeert dat dan het kostenplaatje anders komt te liggen, omdat de wethouder niet 
het een ten koste wil laten gaan van het ander. 
 
De heer Wensink concludeert dat gebleven wordt bij de basis en zijn fractie gaat verder akkoord met 
het voorstel. 
 
De voorzitter constateert dat alle partijen instemmen met het voorstel, behalve het CDA, dat niet 
akkoord gaat met punt 3 over het verhogen van het klein onderhoud. 
 
9. Programmabegroting GGD Gelre-IJssel 2009. 
 
De voorzitter ziet dat de raad kan instemmen. 
 
10. Benoemingen bestuursleden Reflexis Openbaar Basisonderwijs 
 
Zonder beraadslaging wordt besloten akkoord te gaan.  
 
11. Wijziging reglement Stadsbank Oost-Nederland. 
 
Besloten wordt akkoord te gaan.  
 
12. Beleidskader Welzijn. 
 
De heer Van de Wardt wil voorop stellen dat het voorliggende beleidskader de goedkeuring kan 
krijgen. Het is in ieder geval een helder kader. De vragen van het CDA zijn helder beantwoord. Voor 
de CDA-fractie is het belangrijk dat het uitgangspunt is dat alle burgers volwaardig mee kunnen doen 
aan de samenleving. Dat betekent dat vraag en aanbod op elkaar afgestemd moeten worden, waarbij 
de vraag leidend is. De voorzieningen moeten goed aansluiten bij de persoonlijke omstandigheden. 
Van groot belang is dat burgers bijdragen naar draagkracht, zodat de sterkste schouders de zwaarste 
lasten dragen. Voor de cliënten- en belangenorganisaties, maar ook voor burgerparticipatie, moet een 
actieve rol worden weggelegd. De gemeente dient met deze organisaties en initiatieven nauw en 
regulier te overleggen, zodat zij medebeslisser worden over de uitvoering van dit beleidsplan. 
Er is toegezegd, dat de planning, zoals deze staat op de laatste bladzijde, omgezet wordt in jaren en 
maanden, zodat ook duidelijk is in welke maanden een raadsvoorstel tegemoet gezien kan worden. 
 
De heer Schenning zegt dat zijn fractie kan instemmen met de notitie Beleidskader Welzijn. Toch wil 
hij enige kritische kanttekeningen plaatsen. 
Allereerst merkt hij op dat deze notitie een goed voorbeeld is hoe burgers bij de totstandkoming 
betrokken kunnen worden. Hij noemt dit een goed initiatief van de raad. Het laat zien hoe de raad op 
een goede, actieve manier het beleid aanstuurt. Zijn fractie is een groot voorstander van het betrekken 
van de bevolking bij zaken die hen, op zijn minst, raken. Belangrijk is hoe de gestelde beleidskaders in 
de praktijk verder gestalte krijgen en gaan functioneren. Het mag geen star, papieren stuk zijn. 
Uitgangspunten zoals bereikbaarheid, c.q. met name betaalbaarheid zijn voor de PvdA belangrijke 
aspecten. Een eenzijdig aanbod moet vermeden worden. Daar heeft de politiek een eigen 
verantwoordelijkheid. Cultuur is een veelomvattend gebeuren dat de samenleving op diverse fronten 
raakt. Een gedifferentieerd aanbod is te verkiezen boven een ontwikkeling van veel meer van 
hetzelfde. Het is goed de samenleving in contact te brengen bij nieuwe vormen van cultuurbeleving. 
Het verdient de voorkeur om het beleid niet dicht te timmeren, maar te anticiperen op nieuwe 
ontwikkelingen. In die zin heeft hij in de commissie over passiviteit gesproken. Het is niet alleen 
belangrijk dat het goede bewaard blijft, maar ook dat nieuwe ontwikkelingen volop kans krijgen. Geen 
passief beleid in deze, geen enkel en alleen wachten op wat gaat gebeuren. De cultuur staat niet stil, 
maar is in voortdurende beweging. Stil staan betekent achteruit gaan. Dat moet je voor de burgers niet 
willen. Er zal steeds kritisch gekeken moeten worden. Juist kritiek zorgt voor niveauverhoging. Geen 
genoegzaam achterover leunen van “het is wel goed”. Een eigen verantwoordelijkheid heeft de raad 
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daarin,.en wel een bijdrage aan een verbetering van het welzijnsklimaat van de burgers. Daarom is 
een evaluatie als een vast terugkerende eis van essentieel belang. Hoe functioneert de nota? Zit de 
vaart er nog in? Blijven er kansen liggen? Steeds kritisch blijven. Daar worden de burgers het meest 
mee gediend. 
 
De voorzitter concludeert dat de raad kan instemmen met het Beleidskader Welzijn. 
 
13. Beleidskader Integratie. 
 
De heer Schenning zegt dat zijn fractie met dit stuk kan instemmen. De fractie blijft moeite houden 
met de geest waarin het beleidskader gestalte krijgt. Het lijkt hem een misvatting dat integratie gelijk 
staat aan het opgeven van iemands eigen identiteit. Bij de PvdA staat het leren respecteren van de 
ander voorop. Ook voor de cultuur van de ander dient tot respect opgeroepen te worden. Dit moet 
bijdragen tot een blijvende attitude. Respect geldt mits en in zoverre deze cultuur niet in strijd is met 
de democratische grondrechten. Integreren vraagt een inspanning van alle partijen. Het vraagt aan 
alle partijen de Nederlandse samenleving verder uit te bouwen. Dit is niet een zaak van de 
allochtonen alleen. Inbreng van vele culturen brengt eerder een welkome verrijking van onze 
samenleving. Deze verrijking dient positief omarmd te worden, waardoor een wij-gevoel en geen zij-
gevoel ontstaat. 
Deze geest zou hij graag meer in het voorliggende stuk tot uitdrukking gebracht zien. Problemen die 
bepaalde groepen in de samenleving ondervinden dienen in gezamenlijk opgelost te worden, 
waardoor die groepen zich niet in een achterstand geplaatst worden en zich gestigmatiseerd voelen. 
Er moet echter wel oog zijn van de echte problemen deze moet men wel durven te benoemen. 
Tolerantie mag gevraagd worden van zowel allochtonen als van autochtonen, maar ook tussen de 
diverse allochtonengroeperingen met de dezelfde afkomst. In dit kader wil hij nogmaals wijzen op de 
verlening van subsidies. Er moet sprake zijn van open verenigingen, waarbij geen landgenoten zich 
buitengesloten voelen. Deze eenzijdige subsidiëring zou het gevoel van tolerantie niet versterken 
maar verslechteren. In het voorliggende stuk is er plotseling sprake is van het afzien van beheersing 
van de Nederlandse taal, al zou dit voor een bepaalde groep verzorgd blijven. De taal begint in het 
gezin. Als men een groepering niet op achterstand wil zetten of voorgoed maatschappelijk op 
achterstand wil plaatsen, dan dient de aandacht voor de taalbeheersing niet veronachtzaamd te 
worden. Klagen over allochtonen met een gebrek aan taalvaardigheid heeft geen zin als er geen 
gelegenheid geboden wordt tot het machtig worden van de Nederlandse taal. 
 
De heer Tekinerdogan zegt dat voor het optimaliseren van het integratiebeleid een beleidskader 
noodzakelijk is. Dit zal vanavond door deze raad vastgesteld moeten worden.  
Tijdens de commissievergadering van Welzijn en Zorg op 16 september 2008 heeft de CDA-fractie 
reeds de op- en aanmerkingen ten aanzien van dit beleidskader verwoord. Toch lijkt het goed om het 
CDA-standpunt nogmaals hier in de raad te ventileren, met name ten aanzien de uitgangspunten van 
cultuur en identiteit. 
Naar zijn mening is er geen sprake van een reproductie van een nieuwe cultuur, zoals toegelicht in het 
beleidskader, maar is er sprake van multiculturaliteit. 
Het is juist een wederzijdse uitdading c.q. investering om met zijn allen leren om te gaan met de 
diversiteit in een complexe samenleving vanuit een actieve meervoudige betrokkenheid. De 
verschillende culturen moeten juist omarmd worden om met elkaar in harmonie te leven en niet te 
moeten zoeken naar het ontwikkelen van een zogenaamde nieuwe cultuur. Dit zou namelijk door 
partijen kunnen worden beschouwd als een verplichting tot assimilatie – wat niet wenselijk is – in 
plaats van integratie. 
Ook de reacties van de andere fracties hadden tijdens de commissievergadering een soortgelijke 
strekking. 
Hij verzoekt om de passages die betrekking hebben op de uitgangspunten van cultuur en identiteit 
(pagina 5) uit het beleidskader te herzien om de redenen die zojuist verwoord zijn en om negatieve 
interpretaties – de veronderstelling van assimilatie - zoveel mogelijk uit te sluiten. 
Verder doet hij een beroep op het college naar aanleiding van het onderzoeksrapport van Osmose, 
het adviesbureau voor multiculturele vraagstukken, om vaart te zetten achter het verhogen van de 
arbeidsparticipatie van de allochtone medeburgers binnen het gemeentelijk apparaat. Uiteraard moet 
er geen sprake zijn van positieve discriminatie, want dat werkt, zoals in het verleden ook gebleken is, 
alleen maar averechts. De intentie om te investeren in wederzijds belang moet doorslaggevend zijn. 
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De gemeente dient het goede voorbeeld te geven, zodat het een geaccepteerd gebeuren wordt en 
andere werkgevers ook over de streep getrokken worden om allochtone burgers een kans te geven tot 
arbeidsparticipatie. 
Afrondend, het CDA steunt het voorstel met dien verstande dat ons verzoek met betrekking tot de 
uitgangspunten cultuur en identiteit wordt meegenomen in het beleidskader. 
Het CDA is verder van mening dat het voorstel gezien mag worden als een eerste aanzet tot een 
betere participatie en integratie van de allochtone burgers in deze gemeente. Daarbij is, zoal ook 
verwoord in het beleidskader, de inzet en inspanning van alle partijen wenselijk en noodzakelijk. 
 
De heer Gussinklo wil eerst terugkomen op de opmerking van de heer Schenning. Het uitgangspunt 
om überhaupt te kunnen beginnen aan integratie is beheersing van de taal. Dat mag heel duidelijk 
zijn. Zonder taalkennis komt er van integratie zo wie zo niets terecht. Integratie is ook volgens de VVD 
duidelijk een tweerichtingsverkeer. Het moet samen gebeuren. De autochtone bevolking zal open 
staan voor respect voor anderen, voor mensen die hier naar toe zijn gekomen vanuit andere landen 
en vanuit een andere cultuur. Mensen die de wens te kennen hebben gegeven om deel uit te gaan 
maken van onze samenlevingen daar helemaal in mee willen doen. Als zij die bereidheid hebben dan 
zullen de Nederlanders open moeten staan voor de ander en hen de mogelijkheid geven, zelfs 
stimuleren om geheel deel uit te gaan maken van onze samenleving. 
Dat is een richting van het verkeer. De tegenovergestelde richting is dat zij, die willen integreren in 
onze samenleving, zelf de stap zullen moeten zetten. Zij kunnen geholpen en gestimuleerd worden. 
De gemeente kan faciliteren. Maar de mensen van een andere cultuur die willen integreren zullen zelf 
het initiatief moeten nemen en over de misschien wat moeilijke drempel van hun eigen kring moeten 
stappen en toenadering moeten zoeken tot de Nederlandse samenleving. Zij moeten ook gewoon de 
moed hebben om zich aan te sluiten bij verenigingen en clubs die er bestaan in Nederland. En buiten 
de eigen kring durven te gaan.  
Als iedereen dan goed wordt opgevangen kan er van integratie best duidelijk sprake zijn. Dat wil niet 
zeggen dat er dan een nieuwe cultuur gaat ontstaan, waar al sprake van was. Welnee, binnen het 
autochtone Nederland zijn al een heleboel culturen. Het noorden van Nederland heeft een andere 
cultuur dan het zuiden van Nederland. Dat gaat allemaal best. Je kunt best met een achtergrond van 
verschillende culturen heel goed samenleven in een Nederlandse cultuur met behoud van de eigen 
identiteit. De gemeente zal moeten faciliteren. Dat is dan de taak van de gemeente en het 
voorliggende beleidskader biedt daar naar het idee van de VVD voldoende ruimte voor. 
 
Wethouder mevrouw Sluiter is blij met de ingebrachte woorden. 
Deze notitie is inderdaad een eerste inzet tot een betere participatie. Hierbij ligt de nadruk op het 
elkaar ontmoeten.  
De beheersing van de Nederlandse taal is al iets dat bij de inburgering ter sprake komt. 
Zij wil reageren op de heer Schenning. Het betekent helemaal niet dat de eigen identiteit opgegeven 
moet worden. Het heeft te maken met elkaar op een respectvolle manier, op een gelijkwaardig niveau 
ontmoeten. Niemand kan die identiteit haar of iemand van allochtone afkomst afnemen. 
Zij gaat ook in op de heer Tekinerdogan. Hij heeft het over het schrappen van de passage in het stuk 
over de uitgangspunten van cultuur en identiteit. Dan heeft hij het met name over het nieuwe woord 
nieuwe cultuur, waarvan zij vermoedt dat hij dat een beetje een vreemd begrip vindt. Maar die 
multiculturaliteit heeft ook vaak iets anders in zich. Heeft ook vaak iets in zich van je terugtrekken in je 
eigen cultuur.  
 
De heer Tekinerdogan interrumpeert met de opmerking dat dit nu juist een subjectieve beleving is. 
 
Mevrouw Sluiter bevestigt dit. Daarom wordt er ook in het stuk gepleit voor het toegaan naar een 
nieuwe cultuur. Misschien kun je dan beter spreken van het behouden van de eigen identiteit. Dat is 
zeker de bedoeling. Alleen gaat het er om dat je je niet terugtrekt in de multiculturele samenleving, 
want dat heeft iets anders in zich. 
 
De heer Tekinerdogan zegt dat het een beetje de kleur heeft van alsof je je eigen culturele 
achtergrond moet opgeven. 
 
Wethouder Sluiter zegt dat het juist een wederzijdse verrijking is. 
 
De heer Tekinerdogan vindt dat zij dan ook die passage kan weghalen. Namelijk op pagina 5, 
hoofdstukje 3, uitgangspunten cultuur en identiteit, staat:”Cultuur is echter geen statisch gegeven. 
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Cultuur moet worden beschouwd als een proces, een veranderend gegeven dat zichzelf reproduceert 
en ons in staat stelt om betekenis te geven aan de wereld om ons heen. De wereld om ons heen is de 
cultuur waarin wij leven. De verschillende culturen die elkaar raken, reproduceren zo een nieuwe 
cultuur”. Daar zit hij een beetje mee. Dan staat er verder: “We kunnen niet langer krampachtig 
vasthouden aan de cultuur zoals wij die kennen. De cultuur verandert immers zonder op ons te 
wachten”. De interpretatie kan zijn dat men zich verplicht voelt tot assimilatie. Dat wil hij juist niet, hij 
wil integratie en participatie. 
 
Mevrouw Sluiter zegt dat er toch ook niets anders staat dan dat je elkaar op een gegeven moment 
verrijkt, en elkaar versterkt. Maar dat je niet vast moet houden aan het in je eigen kring beleven van je 
eigen cultuur. 
 
De heer Tekinerdogan vraagt wat daar op tegen is. 
 
Wethouder Sluiter zegt dat je dan elkaar namelijk niet kunt ontmoeten. Als je je terugtrekt in je eigen 
kring, dan kun je elkaar niet ontmoeten. 
 
De heer Tekinerdogan haalt de heer Gussinklo aan, die zei dat je met behoud van eigen identiteit 
goed mogelijk is om in de Nederlandse cultuur mee te doen. Ook andere raadsfracties hebben al 
aangegeven dat er verschillende culturen zijn en dat je niet perse je eigen cultuur hoeft op te geven en 
op zoek moet gaan naar een nieuwe cultuur. Die interpretatie moet je uitsluiten. Daarom moet die 
passage gecorrigeerd worden. 
 
Mevrouw Sluiter zegt dat zij die passage zal corrigeren, als de overige fracties het hier mee eens  
zijn. 
 
De heer Finkenflügel zegt dat zijns inziens deze discussie al in de commissie plaatsgevonden heeft. 
 
De heer Tekinerdogan bevestigt dat deze discussie daar al plaats vond en dat de meeste fracties het 
toen met het CDA eens waren. 
 
De voorzitter zegt dat het dan gaat om de zin: “De verschillende culturen raken elkaar en produceren 
zo samen een nieuwe cultuur”. 
 
De heer Tekinerdogan zegt dat “een nieuwe cultuur” in die zin vervangen kan worden door 
“multiculturaliteit”. Dan heb je het interpretatiegevaar uitgesloten. 
 
De voorzitter zegt dat dit betekent dat verschillende culturen naast elkaar bestaan, die zich 
afzonderlijk ontwikkelen in verschillende tempo’s en op verschillende wijze. 
 
Wethouder Sluiter blijft vinden dat je dan een beetje praat uit angst voor afkalving van je eigen 
normen en waarden. Dat is niet bedoeld. Het is juist bedoeld als een wederzijdse verrijking van elkaar 
ontmoeten. Maar als deze woorden problemen opleveren dan wil zij dat veranderen. 
 
De voorzitter vraagt of ieder zich in de wijziging kan vinden.  
 
De heer Menke zegt dat die zin gewoon zegt dat, als je elkaar ontmoet, er een nieuwe cultuur 
ontstaat. Dat heeft niet alleen voor die andere cultuur te zijn. Dat kan ook voor onze cultuur zijn. 
Anders hadden alle Nederlanders nog steeds aan de moes met worst gezeten. Nu worden ook andere 
dingen gegeten. Dus acht hij het essentieel om die zin te laten staan. Er is niets mee miszegd en er 
wordt niets negatiefs mee bedoeld. 
 
De heer Tekinerdogan zegt dat er een risico bestaat dat men dit interpreteert als een verplichting om 
te assimileren. Als hij dit leest als allochtoon vat hij dat zo op. Dus is die kans er wel degelijk. Om die 
interpretatie uit te sluiten is de voorgestelde vervanging aan te brengen. Daar is toch niets op tegen? 
 
De voorzitter begrijpt dat de meerderheid van de raad en ook de raad akkoord kan met de wijziging 
en de uitleg daarvan van de heer Tekinerdogan. 
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Wethouder Sluiter gaat akkoord. Alleen denkt zij dat hetzelfde bedoeld wordt en dat de intentie gelijk 
is.  
 
De heer Tekinerdogan is benieuwd of de wethouder nog actie gaat ondernemen om het percentage 
allochtone werknemers bij de gemeente te verhogen. Dit naar aanleiding van de 
onderzoeksrapportage. Want de gemeente moet als voorbeeld dienen voor andere werkgevers en het 
goede voorbeeld geven. In hoeverre gaat hier beleid op gevoerd worden. Dat mag wel dwingend 
beleid worden, maar geen positieve discriminatie. 
 
Wethouder Sluiter zegt dat zij het helemaal met hem eens is. Hij moet voor dit punt bij de 
burgemeester zijn als portefeuillehouder personeelszaken. 
 
De voorzitter zegt dat in het college bij de behandeling van deze nota dit onderwerp aan de orde is 
geweest. Geconstateerd is dat er betrekkelijk weinig mensen van allochtone afkomst bij de gemeente 
werken. Het college vindt ook dat zij die voorbeeldfunctie moet vervullen en zal ook extra actie 
ondernemen om meer allochtonen bij de gemeente te laten werken. 
 
De heer Tekinerdogan hoopt dat dit niet alleen bij een intentie blijft. 
 
De heer Gussinklo merkt op dat het gaat om de aandacht voor taal. Hij zou een wat bredere 
inspanning wensen, want taal is een heel essentieel gegeven. 
 
Mevrouw Sluiter bevestigt dat taal een heel belangrijk gegeven is. 
 
De voorzitter concludeert dat dit beleidskader met deze aanpassing wordt vastgesteld. 
 

14 Intrekken klachtenregeling  
 
De raad gaat akkoord. 
 
15 Mededelingen van het college in het kader van de actieve informatieplicht. 
 
Er zijn geen mededelingen 
 
16 Stukken en mededelingen inzake gemeenschappelijke regelingen en externe 
vertegenwoordigingen. 
 
Er zijn geen mededelingen 
 
17 Ingekomen stukken raad. 
 
De raad gaat akkoord. 
 
18 Vragenhalfuur gemeenteraad. 
 
De heer Menke heeft zich in ieder geval aan de regels gehouden door zich meer dan 24 uur te voren 
te melden. 
Hij had graag de vraag schriftelijk gesteld, maar daarvoor ontbrak hem de tijd. 
Hij wilde graag de stand van zaken weten inzake het initiatiefvoorstel subsidieverordening. Vorig jaar 
rond deze tijd is deze als hele raad ingediend. Het voorstel was om in samenwerking met de 
Rabobank en de gemeentegarantie goedkope leningen aan verenigingen mogelijk te maken. 
De Rabobank zou de solvabiliteit, liquiditeit en andere “teiten” beoordelen en vervolgens kregen 
verenigingen leningen tegen percentages die normaal alleen weggelegd zijn voor Shell en andere 
topbedrijven.  
Hij wil graag weten hoever we zijn. Hij heeft de open dag van afgelopen zaterdag ook gebruikt om een 
ambtenaar te vragen hoe het hier mee stond. Hij kreeg een beetje de indruk dat men er in ieder geval 
mee bezig is geweest, maar de boel op een bureaucratische manier probeert te organiseren. 
Van de verenigingen is volgens hem 99% betrokken bij de Rabobank, maar er werd al gesproken over 
Europese aanbesteding en inkoopbeleid en welke verenigingen wel en niet. Hij is bang dat verzand 
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wordt in de bureaucratie. Laat het een pilot worden en dan moet later maar eens gekeken worden hoe 
het allemaal moet. Hij pleit om het zo eenvoudig mogelijk te doen, als het komt. 
 
Wethouder Van Balveren dankt de heer Menke voor het feit dat hij ruim op tijd het college op de 
hoogte gesteld heeft van de vraag. Daardoor kon de betreffende ambtenaar ook een antwoord 
voorbereiden. 
In de decemberraad, toen mevrouw Joling vertrok, is gesproken over de uitvoeringsregeling voor de 
borgstelling. Het concept is al enige tijd klaar. Alleen zitten daar twee aspecten aan. De afspraken 
rond het financiële aspect zijn klaar. Maar de gemeente loopt tevens een risico met deze actie. In het 
kader van de regels die er zijn moeten zaken als deze getoetst worden door de provincie. Hij heeft 
inmiddels begrepen dat de provincie hier in het kader van de risicobeheersing mee akkoord gaat. Het 
moet nu aangeboden worden aan de commissie en de raad. Uiterlijk in de decemberraad kan een 
besluit genomen worden. Voor de verenigingen geldt een terugwerkende kracht tot 1 januari van dit 
jaar. 
 
De heer Menke zegt dat dit een duidelijk antwoord is. Hij had zich aan de regels gehouden, maar wil 
nu toch even weten hoe het staat met de skatebaan. 
 
De voorzitter zegt dat de heer Menke het nu toch weer gaat proberen. Hij suggereert deze vraag na 
de vergadering te stellen. Anders wordt van dit punt een soort rondvraag gemaakt. 
 
De heer Van de Wardt wil nog graag, naar hij denkt namens de hele raad, een pluim uitdelen aan de 
ambtenaren voor de organisatie van de open dag. Hij heeft gehoord dat de open dag van afgelopen 
zaterdag fantastisch is bezocht en ook goed is ervaren door de mensen. Hij denkt dat het goed is om 
dat eens te zeggen. Er is veel tijd in geïnvesteerd. Hij denkt dat het een hoog rendement heeft gehad, 
want er zijn heel veel bezoekers geweest (applaus). 
 
De voorzitter vindt het fijn om te horen. Hij vindt het ook goed om dit soort signalen aan de 
medewerkers door te geven. Dat zal hij ook zeker doen. Hij vindt het ook heel leuk dat de heer Van de 
Wardt dit zegt. Dat ook de positieve dingen die er zijn, benoemd worden. Want de neiging bestaat – 
en dat is voor een deel ook de taak van de raad - om vooral te kijken naar dingen die beter moeten. 
Maar soms gaan dingen ook gewoon heel goed en dan is het ook goed om die tegen elkaar te 
zeggen. 
Hij sluit de vergadering met dank voor ieders bijdrage om 22.38 uur. 
 
 
 
Aldus opgemaakt en vastgesteld in de openbare vergadering van 27 november 2008. 
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